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Vážení spoluobčané, sousedé,

léto skončilo a září nám přineslo 
režim, který je spojený se začátkem 
školního roku. Dětem i dospělým 
se vrátil řád, po kterém se nám 
všem stýskalo, zároveň bych nám 
všem ale moc přála, aby pracovní 
povinnosti neodnesly i zkušenosti 
z posledního půl roku. Mohli jsme 
si v něm procítit jisté zklidnění 
a skrze něj si i prožít užší sounáleži-
tost s přírodou a děním kolem nás, 
které překračuje naše běžné vnímá-
ní a ukazuje nám v každé minutě 
hodnoty, bez nichž by naše společ-
nost nepřežila.
Já jsem si např. uvědomila, jak moc 
se máme, že jsme obklopeni zelení, 
že středem naší obce teče potok, ve 
kterém v minulosti voda zatím ne-
vyschla, že většina z nás má zahra-
du. Procítila jsem si úctu k místu, 
kde již sedmým rokem žiji a pro 
něž již skoro dva roky pracuji jako 
starostka, a zamýšlela se nad svými 
kroky. Překvapilo mě, že z mého 
pohledu se toho podařilo více, než 
jsem si dovolila na začátku svého 
volebního období odhadnout. Za 
to děkuji všem svým spolupracov-
níkům. Společným jmenovatelem 
mých kroků je touha uchopit genius 
loci této obce stále ještě venkovské-
ho rázu. Nebála jsem se jít do hloub-
ky v jednotlivých tématech, popsat 
principy problematických oblastí 
a hledat uspokojivé odpovědi 

z hlediska dlouhodobého pohledu. 
A věřte, není to vždy jednoduché, 
protože rychlá řešení jsou většinou 
přijímána s větším nadšením, bez 
ohledu na to, že jsou většinou jen 
krátkodobá, a problém pouze od-
souvají. Mnozí dnešní politici nás 
skrze média vlastně vybízejí, aby-
chom tak beztrestně jednali, a ještě 
za to sklízeli body. Rozhodla jsem 
se jít opačným směrem a věřím, že 
postupně porozumíte mým krokům. 
Naštěstí mám dost trpělivosti i píle 
prokousat se k řešením, která na-
bídnou zdejším lidem – současným 
i těm budoucím – z dnešního reálné-
ho pohledu uspokojivý výsledek i za 
několik desetiletí. Myslím, že takový 
přístup této obci chyběl, a jsem 
přesvědčena, že všechny odborné 
podklady pro smysluplné rozho-
dování jsou nezbytnou, a proto 
dobrou investicí.
Dovolte mi v závěru mých slov 
upřímně poděkovat dámě, která 
mi pomohla v uplynulých dvou 
letech porozumět činnosti úřadu, 
v níž jsem v minulosti neměla dost 
zkušeností. Kromě mé starostovské 
agendy jsem postupně pronikala 
i do této oblasti a Jana Špičáková 
byla vždy u toho, i přesto, že byla vy-
stavena mnoha změnám. Po devíti 
letech se rozhodla ke konci září svo-
ji činnost na obecním úřadě ukon-
čit a já bych jí touto cestou chtěla 
poděkovat za těch devět let, v nichž 
se pečlivě starala o blaho občanů, 
a srdečně popřát mnoho úspěchů 
v jejím dalším pracovním životě.
Od října ji nahradí Ing. Bc. 
Gabriela Marková. A já věřím, že 
vstřícná atmosféra úřadu zůstane 
zachována. Přeji paní Markové 
šťastné vykročení.

Vaše starostka Apolena Novotná

Vyjádření starostky k obecním  
akcím ve vztahu k situaci covid-19

V naší obci byly dosud hlášeny 4 případy 

pozitivních lidí na covid-19. I když jsou již 

všechny zaléčeny, tak mi vzhledem ke stou-

pajícímu počtu nakažených v celé republice 

dovolte sdělit vám svoje stanovisko k obecním 

kulturně-společenským akcím. Jsem přesvěd-

čena, že jediné, co může každý z nás udělat, 

aby ochránil sebe i druhé, je být obezřetný. Pro 

mne to znamená dodržování základních pravi-

del hygieny a opatření, která určuje logika a velí 

jim zdravý rozum. Neznamená to ani zůstávat 

ve strachu a izolaci domova, ale ani vystavovat 

se riziku hromadných akcí, ať už jsou konány 

venku, nebo uvnitř. 

Proto nebude obec v tomto období větší 

akce podporovat až do doby, kdy bude situace 

příznivější. Důsledky eventuálního výskytu 

onemocnění covid-19 u někoho ze zúčast-

něných by totiž zcela jistě převážily radost 

z pospolitosti, i kdyby všem přinesly „pouze“ 

povinnou karanténu, kterou jsem sama nedáv-

no podstoupila. Buďme rádi, že můžeme chodit 

denně do práce a děti do školy, čím větší počet 

nakažených lidí bude, tím větší ekonomický 

propad náš stát bohužel čeká.

Abychom ale podpořili společenský život, 

bez kterého by bylo vše smutnější, proběhnou 

všechny plánované akce, dokud nám to vláda 

dovolí, v komorní verzi. Nejblíže nás čeká osla-

va sv. Václava a následovat bude velká nabídka 

společenského dění v obecní knihovně. Pro 

bližší informace sledujte její i obecní stránky, 

buďte veselé mysli a věřte, že tato situace 

jednou skončí.

také na lépe řešené dopravní napojení a další důležité 
detaily.

„Pozemek Na Parádnici neumožňuje vystavět více 
než dvě třídy, což Statenicím určitě stačit nebude. 
Proto intenzivně hledám další místa, kde by bylo 
možné školku a případně i základní školu zřídit,“ říká 
starostka Apolena Novotná.

Možností však mnoho není. Obec nemá ve vlast-
nictví potřebné pozemky ani budovy, pro případný 
odkup od soukromých vlastníků se zatím také ne-
naskytla vhodná příležitost. A provozování školy na 
základě smlouvy na cizím pozemku či v cizí budově 
se jeví jako velké riziko do budoucnosti. A ani pro 
tuto variantu není ve Statenicích momentálně žádný 
vhodný objekt k dispozici.

„Nyní prověřuji možnost využití pozemku v pro-
storu mezi ulicemi Nad Vinicí a Ke Kulnám, který 
by pro výstavbu školského objektu mohl přicházet 
v úvahu, ale je dost špatně přístupný. Do konce léta 
bych měla mít v ruce expertní posudek, podle kte-
rého se rozhodneme, jestli postavíme menší školku 
Na Parádnici a budeme dál hledat místo pro druhou, 
nebo bude lépe postavit jeden velký objekt s dostateč-
nou kapacitou na zmíněném pozemku. Pokud zvítězí 
Parádnice, měli bychom do konce tohoto volebního 
období stihnout vyřídit všechny potřebné dokumenty 
a provést výběr dodavatele. Přijímat první děti by-
chom mohli v roce 2024 nebo 2025,“ věří starostka.

Kam se školáky?

Kromě školky chybí Statenicím také základní ško-
la, naděje na její vybudování v dohledné době je však 
mizivá. Plocha vymezená pro školu v územním plánu 
je v majetku soukromé developerské společnosti CPI, 
s níž v současné době žádná vážná jednání o výstavbě 
neprobíhají. Starostka proto vždy na začátku roku do-
slova prosí starosty okolních obcí, aby statenické děti 
přijali do svých škol. Poměrně dost dětí se podařilo 
umístit ve Velkých Přílepech, v přípravě je smlouva 
o spádovosti s Lichocevsí. Za každého statenického 
žáka v cizí škole však obec platí zhruba 18 tis. Kč 
ročně.

„Vím, že rodiče by si přáli dávat děti do školy smě-
rem na Prahu, kam sami často jezdí do práce, ale 
vzhledem k přibývající bytové výstavbě kapacita těch-
to škol nestačí. V podobně neřešitelné situaci se ocitají 
i další obce v prstenci kolem Prahy. Na nové školy 
nemají vhodné pozemky ani peníze, kraj sice pomoc 
slibuje, ale zatím toho v této věci mnoho neudělal, a 
Praha od nás dává ruce pryč, že to není její věc. A dětí 
pořád přibývá,“ vysvětluje starostka.

Obec se tak ocitá v kleštích, kdy s narůstající by-
tovou výstavbou přibývá obyvatel, a tedy i dětí, ale 
kapacita škol narazila na svou hranici. Bez koncepč-
ního řešení ze strany kraje a možná i státu se tato 
situace jeví jako bezvýchodná.
Pavel Černý

Obrázek: návrh studia Re:architekti zachovává umístění školky v lokalitě Na Parádnici, 

oproti projektu Alfy Praha má však vyšší kapacitu a zahrnuje i školní kuchyni

Jedním z nejpalčivějších problémů obce 
Statenice je neexistence mateřské a základ-
ní školy. Rodiče tak musí pro své děti hledat 
místo v okolních obcích, jejichž školy jsou 
však už zaplněny.

Obec se proto snaží hledat alespoň dílčí řešení, kte-
rá by rodinám s dětmi složitou situaci ulehčila. Bez 
pomoci kraje je to však velmi obtížné.

Na Parádnici, nebo někde jinde?

Jako místo pro výstavbu nové statenické školky 
byl v minulosti vybrán pozemek Na Parádnici, který 
patří obci. Stavební povolení, inženýring a samot-
nou stavbu měla zajistit developerská společnost 
Alfa Praha. Současné zastupitelstvo však nepotvrdilo 
účinnost smlouvy o spolupráci obce s Alfou Praha, jež 
měla rovněž za cíl upravit podmínky pro výstavbu 
čistírny odpadních vod a další infrastruktury. Podle 
názoru většiny zastupitelů byla tato smlouva pro obec 
nevýhodná a riziková.

V mezičase proběhla soutěž na architektonické 
a urbanistické řešení centra obce, jejíž součástí byly 
i návrhy na novou mateřskou školu. Odborná komi-
se vybrala jako vítězný návrh studia Re:architekti, 
v němž je školka umístěna v původně plánované loka-
litě, ale oproti projektu Alfy Praha má vyšší kapacitu 
a její součástí je rovněž kuchyně. Odborníci poukázali 
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Statenické stromy
pod kontrolou
Obec eviduje vzrostlé stromy ve svém  
intravilánu a při péči o ně spolupracuje  
s odborníky.

Stromy většinou patří k žádaným a oblíbeným prv-
kům, které zkrášlují a oživují veřejná prostranství. 
Kromě estetické funkce také výrazně ovlivňují mi-
kroklima, snižují prašnost a jsou důležitou součástí 
ekosystému spousty živočichů i rostlin. Plody mnoha 
stromů se dají jíst, dřevo slouží k výrobě nejrůzněj-
ších produktů, případně k topení a listy, jehličí nebo 
štěpku je možné využít jako zdroj biomasy do kom-
postu. Řada z nich je majestátnými pamětníky naší 
bohaté historie. 

Stromy ve veřejných prostranstvích mají ale také 
své negativní stránky. Mohou z nich padat suché 
větve, listí, jehličí, plody nebo se mohou vyvrátit či 
rozlomit celé. Mnohdy rostou v blízkosti domu, cesty, 
vedení vysokého napětí a podobně a působí problémy 
související s rozšiřující se zástavbou. Správnou péčí 
však lze mnohé problémy odstranit, zmírnit je anebo 
jim předejít, a tím prodloužit stromům život.

Přehled o tom, co nás čeká
V majetku či správě obce Statenice je několik sto-

vek vzrostlých stromů stojících v intravilánu, kde je 
třeba péči o ně věnovat značnou pozornost. Každý 
nedbale ošetřovaný strom totiž může znamenat veřej-
né ohrožení s potenciálně nedozírnými následky. To 
si vedení obce dobře uvědomuje, a hledá proto cesty, 
jak péči o stromy zajistit co nejefektivněji a přitom ve 
vysoké kvalitě. Zásadním krokem v tomto směru se 
stalo zanesení statenických stromů do databáze na 
portálu stromypodkontrolou.cz.

Před vlastním zařazením do databáze bylo více než 
200 stromů prohlédnuto odborným arboristou, který 
zjistil jejich stav a navrhl harmonogram budoucího 
ošetřování. Radnice teď každý rok bude automatic-
ky dostávat výpis, jaké zákroky na jakých stromech 
je v příštích měsících třeba provést. Uskutečněný 
zákrok spolu s vyznačením doporučeného data další 
prohlídky či ošetření je znovu zanesen do databáze, 
takže obec má stále aktuální přehled o tom, které 
stromy a v jakém rozsahu vyžadují péči. Součástí 
přehledu je i orientační cenový odhad, kolik bu-
dou doporučená ošetření stát, takže zastupitelstvo 
může s požadovanou částkou počítat při sestavování 
a schvalování rozpočtu.

Do databáze se průběžně doplňují i zásahy prove-
dené mimo plán, třeba odstranění prasklých větví po 
vichřici, poškození při dopravní nehodě apod., takže 
ani jejich vlivem by neměla být pravidelná a potřeb-
ná péče o stromy narušena. 

Veřejná kontrola
Portál stromypodkontrolou.cz soustřeďuje informa-

ce o stromech na veřejně přístupných plochách bez 
ohledu na jejich správce či vlastníka. Zaregistrovat 
své stromy zde mohou jak veřejní vlastníci jako obce, 
správy silnic a železnic, tak i soukromé firmy či oso-
by. Účelem je získat přehled o stromech na veřejných 
plochách a zajistit jim kvalitní odborné arboristické 
ošetření. Součástí portálu je řada nástrojů umožňu-
jících provádět inventarizaci stromů, zaznamenávat 
a vyhodnocovat získané informace a sestavovat plány 
péče o stromovou zeleň. Zájemci zde najdou rovněž 
seznam arboristů, kteří ošetření stromů provádějí.

Návštěvníci z řad široké veřejnosti vidí na portá-
le všechny zaregistrované stromy, jejich fotografii 
a stručný popis. Mohou si tak zkontrolovat, zda např. 
jejich obec registruje všechny významné stromy, 
případně jaké zásahy se na jednotlivých stromech 
v budoucnosti chystají. Zaregistrovaní vlastníci stro-
mů mají k dispozici další nástroje, které jsme popsali 
výše.

Ve Statenicích jsou nyní všechny stromy, o něž 
pečuje obec, pod náležitou kontrolou a nemělo by se 
stát, že se do budoucna na některý z nich s potřebnou 
péčí zapomene.
Pavel Černý, Foto: Dagmar Plotěná

Dopravní
stavby v obci
Ve Statenicích bude v nejbližší době re-
alizováno několik staveb souvisejících 
s dopravou.

Nový choDNík 
Důležitým a pro zvýšení bezpečnosti chodců velmi 

potřebným projektem je vybudování chodníku podél 
Statenické ulice od obytného souboru Statenický 
Mlýn ke křižovatce s Kralupskou a navazující zastávce 
autobusu. Projekt byl již před několika lety připraven 
k podání žádosti o dotaci, ale při jednání na Státním 
fondu dopravní infrastruktury se zjistilo, že dotač-
ním pravidlům odpovídá pouze stavební část projek-
tu a dopravní řešení je třeba detailněji rozpracovat. 
Objevila se také informace, že kraj bude rozšiřovat 
zastávku Černý Vůl Hospoda, aby do ní mohly zajíž-
dět kloubové autobusy, s nimiž se počítá v budoucnu. 
Záměr vybudovat chodník tedy musí na tuto změnu 
reagovat. Tím, že se projekt otevřel k přepracování, 
umožnilo se doplnit či dotáhnout do konce několik 
dalších detailů, které v předchozí verzi nebyly řeše-
ny optimálně, nebo se na ně zapomnělo. V současné 
době probíhají naplno projekční práce a činí se další 
administrativní kroky, aby bylo možné nový chodník 
zprovoznit do roku 2022. 

MoSt v ČerNéM vole
Na chodník a zastávku bezprostředně navazu-

je krajská silnice II. třídy č. 240, resp. přemostění 
Únětického potoka v Černém Vole. Most je ve značně 
nevyhovujícím stavu a kraj by měl v průběhu září 
provést provizorní zajištění jeho opěrných zdí. Během 
prací bude průjezd přes most řízen kyvadlově semafo-
rem. Řidiči proto musejí počítat se zdržením, zvláště 
v časech dopravních špiček.

Po statickém zajištění bude podle informací z kraje 
most osazen dopravními značkami, které omezí 
maximální hmotnost vozidel na 12 t. Tím by se měl 

výrazně snížit počet projíždějících kamionů.
Do zhruba pěti let má být zahájena generální 

rekonstrukce mostu i opěrných zdí, při níž se počítá 
s kompletním snesením původní mostní konstrukce 
a jejím nahrazením novým železobetonovým rámem. 
Tato operace by podle informací z krajského úřadu 
měla trvat cca 4 měsíce a daný úsek bude během ní 
zcela neprůjezdný. Konkrétní podoba objízdných tras 
ale zatím nebyla schválena.

Díky rekonstrukci dojde kromě zvýšení pevnosti 
mostu také k rozšíření průtočného profilu Únětického 
potoka pro případ velké vody a současně zůstane na 
jednom břehu stezka na okraji hráze pro průchod 
osob a migraci živočichů.

oDkloNěNí kaMioNů
Uvedenou silnicí II/240 projíždí denně okolo 2 000 

těžkých nákladních automobilů, což má za následek 
nejen ničení vozovky, ale také zamořování okolního 
prostředí exhalacemi z výfuků a dalšími nečistotami, 
hlukovou zátěž a v neposlední řadě i zhoršení bezpeč-
nostní situace pro obyvatele a návštěvníky. Z tohoto 
důvodu se nejvíce postižené obce sdružily a zadaly 
vypracování studie, která by navrhla odklonění kami-
onové dopravy na jiné, vhodnější komunikace. Studie 
včetně potřebných souhlasů dopravní policie s objízd-
nou trasou má být dokončena v nejbližších týdnech 
a následně předána dopravnímu odboru krajského 
úřadu. „Uvidíme, jak se kraj k tomuto dokumentu po-
staví. Já doufám, že ho co nejrychleji uvede do praxe 
a našim občanům žijícím v blízkosti krajské silnice se 
tím o něco uleví,“ věří starostka Apolena Novotná.
Pavel Černý

v hospodě se bude 
bydlet

Jak si jistě mnozí obyvatelé Statenic všimli, objekt 
bývalé hospody v Černém Vole prochází v současné 
době stavební rekonstrukcí. Namísto výčepu a sálu 
zde mají vzniknout dva nové byty pro místní občany. 
Vyplývá to z informací, které se redakci Zpravodaje 
podařilo získat na místě stavby.
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Školička  
U koníků
Nová možnost pro rodiče, 
kteří chtějí, aby jejich děti 
vyrůstaly v kontaktu se 
zvířaty.

Od 1. července se ve Statenicích 
rozšířily možnosti, kam umístit 
předškolní děti ve věku 3 až 6 let 
po dobu, kdy jsou rodiče v práci 
nebo si potřebují něco vyřídit. Ve 
statku na okraji obce směrem na 
Lichoceves bylo zahájeno fungo-
vání dětské skupiny s kapacitou 
8 dětí.

Školičku U koníků provozují 
manželé Milada a Josef Froňkovi, 
kteří mají vlastních 5 dětí. Dobře 
proto vědí, jak je důležité pod-
něcovat v dětech lásku k přírodě 
a pracovitost.

„Děti do určitého věku pracují 
a pomáhají dospělým rády, a když 
se toto jejich nadšení včas a správ-
ně podpoří, je to velmi cenný 
vklad do jejich dalšího života,“ říká 
Milada Froňková a dodává, že i sa-
motný kontakt se zvířaty působí 
na vývoj dětské osobnosti velmi 
pozitivně.

Na statku jsou k dispozici spolu 
s koňmi také krávy, kozy, králíci, 
křepelky, slepice, psi a kocour. Při 
kontaktu se zvířaty se samozřej-
mě dodržují přísná bezpečnostní 
pravidla, aby se zamezilo neho-
dám a případnému zranění jak 
dětí, tak i zvířátek. V aktivitách 
dětské skupiny navazují manželé 
Froňkovi na dlouholeté zkušenosti 
s pořádáním příměstských táborů, 
kroužků a kurzů ježdění na koni. 
O děti se starají dvě kvalifikované 
učitelky a pro zájemce je připraven 
i trenér jízdy na koni, děti se také 
mohou projet v kočáře.

Otevřeno je každý pracovní den 
od 7:30 do 16:30 hod., pokud to jde, 
tráví děti maximum času venku, 
ale součástí statku je i kvalitně vy-
bavené vnitřní zázemí. Na 8 míst 
v dětské skupině se jejím zřizovate-
lům podařilo zajistit dotaci, takže 
cena za umístění dítěte je velmi 

autobusem do 
Suchdola?
Vedení obce jedná o úpravách ve vedení 
autobusové příměstské dopravy. Překážkou 
změn k lepšímu jsou však vysoké finanční 
nároky.

O zřízení autobusové linky, která by spojovala okol-
ní obce s pražským Suchdolem, se hovoří už několik 
let. Podle Oldřicha Buchetky, tiskového mluvčího 
organizace Integrovaná doprava Středočeského kraje 
(IDSK), která má veřejnou dopravu v kraji na starosti, 
však „nově navrhovaná linka nijak nenavýší pře-
pravní kapacitu spojů směrem k metru, kam směřuje 
drtivá většina obyvatel dotčených obcí. Současná 
dopravní obslužnost v této oblasti je z pohledu IDSK 
zcela dostačující,“ uvádí Buchetka.

Z uvedených důvodů IDSK zřízení linky nepodpo-
ruje a není ochotna na ni uvolnit potřebné finance. 
Zavedení a provoz linky by tedy musely plně hradit 
obce, jimiž bude autobus projíždět. Náklady byly od-
hadnuty na 56 až 110 tisíc Kč měsíčně v závislosti na 
zvolené trase.

K tomu statenická starostka Apolena Novotná říká: 
„I když se obce o tuto částku rozdělí, je to poměrně 
významný zásah do rozpočtu. Některé obce proto od 
záměru připojit se k lince upustily a momentálně zů-
stávají ve hře spolu se Statenicemi ještě Velké Přílepy 
a městská část Suchdol. Jsme přesvědčeni, že autobus 
by sloužil nejen k dopravě do obchodu Lidl, ale pomo-
hl by také například s obslužností suchdolské základ-
ní školy, Zemědělské univerzity či Lysolají s přilehlým 
Šáreckým údolím.“ 

Jednání tedy dále probíhají a vedení zúčastněných 
obcí věří, že se je podaří dovést do zdárného konce, 
aby nová linka mohla brzy začít fungovat. 

S autobusovou dopravou souvisí i prodloužení 
linky 356 a umístění konečné stanice u fotbalového 
hřiště, jak to navrhuje architektonická studie revitali-
zace centra obce. Za tuto úpravu by si však provozova-
tel dopravy podle informací starostky účtoval částku 
cca 500 tis. Kč ročně. Vzhledem k tomu, že obec má 

v současné době jiné závažnější priority, bylo jednání 
o přesunu konečné autobusu odloženo na neurčito. 

Začátkem příštího roku by také měly být známy vý-
sledky dopravní studie, jejíž zpracování obec zadala. 
Vypracování studie se bohužel zdrželo kvůli korona-
virové pandemii, během které se výrazně snížil pro-
voz, a zjištěná čísla by tak neodpovídala běžné realitě. 
Ze studie určitě vyplyne řada námětů na úpravy tras 
MHD tak, aby se co nejvíce zlepšila dopravní obsluž-
nost obyvatel Statenic a okolí. Obec je následně využi-
je při vyjednávání o jízdních řádech i v budoucnosti.
(pac)

Z domečku 
bude komunitní 
centrum

Dlouho připravovaná rekonstrukce domečku za 
obecním úřadem a jeho přeměna na komunitní cent-
rum volnočasových aktivit Pod Jasany je již v plném 
proudu. Na tento projekt byla získána dotace ve výši 
2,85 mil. Kč a kromě knihovny, která se do domečku 
přestěhuje, zde vznikne prostor pro další kulturní 
a společenské aktivity. Knihovnice se starostkou 
připravují k předložení zastupitelstvu novou koncep-
ci obecní knihovny. Ta by tak rozšířila svoji nabídku 
občanům a zařadila by se do sítě profesionálních 
knihoven.

Stavební práce začaly v polovině léta a hotovo by 
mělo být ještě do konce letošního roku. Nová koncep-
ce by mohla startovat již v březnu.

V této souvislosti se naskýtá otázka, co s prostorem, 
který zaujímá současná knihovna. Zatím v této věci 
není nic rozhodnuto a obecní úřad se obrací na obča-
ny s výzvou, aby sami podávali náměty, jak místnos-
ti po knihovně smysluplně využít. Návrhy je možné 
posílat na e-mailovou adresu info@statenice.cz.
(pac), Foto: Dagmar Plotěná

Součástí pobytu v dětské skupině je také aktivní kontakt 

se zvířaty 

příznivá. Jen je třeba přihlásit se 
včas, neboť po vyčerpání uvedené 
kapacity již nebude možné na další 
místa dotaci uplatnit.

Podrobné informace o dětské 
skupině získáte na www.skolicka-
ukoniku.cz a na e-mailu: konesta-
tenice@seznam.cz nebo telefonic-
ky na č. 775 616 826.

technické 
služby 
v plné síle
Podněty k práci technických 
služeb a odstraňování závad 
na vzhledu obce mohou dá-
vat i občané.

Statenické technické služby již 
několik měsíců fungují v plném 
personálním obsazení tří pra-
covníků (letos starostka rozšířila 
technické služby o jedno místo) 
a na vzhledu obce by to mělo být 
vidět. Nejvýraznější změnou proti 
předchozím letům je častější seká-
ní porostů kolem silnic a zalévá-
ní obecní zeleně. Pro zalévání se 
využívá voda z vyčištěné studny 
na dvoře obecního úřadu a loni 
zakoupená nová cisterna. S větší 
intenzitou se také vysypávají od-
padkové koše v obci a uklízí v okolí 
kontejnerů na tříděný odpad. S 
podněty, připomínkami či žádost-
mi o provedení nějakého zásahu se 

nyní na technické služby mohou 
obracet i samotní občané, kteří 
mohou kontaktovat vedoucího 
technických služeb Josefa Louna 
na tel. č.: 702 120 316 nebo na e-mai-
lu: technik@statenice.cz. Případně 
je možné využít formulář „Hlášení 
závad“ na webu obce v rubrice 
Kontakty.

rozšíření 
vodovodu 
a kanalizace 

V srpnu začala výstavba vodovo-
du a kanalizace v ulici Račanská 
a v dalších měsících bude násle-
dovat i výstavba kanalizace v uli-
ci Za Sokolovnou. Občané žijící 
v uvedených ulicích se tak ještě 
letos dočkají kvalitní pitné vody 
a odvedení odpadních vod do 
čistírny v Roztokách. Součástí akce 
podpořené z dotace bohužel nebu-
de nový asfaltový povrch vozovek. 
Jeho položení by mělo následovat 
v příštím roce.

Další rozšiřování vodovodní sítě 
ve Statenicích bude v mnohém 
záviset na výsledcích vodohospo-
dářské studie, která by měla být 
zpracována letos na podzim. 

Rozšiřování kanalizační sítě se 
bude zase odvíjet od kapacity čis-
tírny odpadních vod v Roztokách, 
kde Statenice nyní mají stop stav 
na napojování dalších nemovitostí. 
Uvedené dvě ulice ještě měly mož-
nost připojení vyjednanou z mi-
nulosti, připojení dalších objektů 
však již není z kapacitních důvodů 
možné.

K tématu vodovodů a kanalizací 
plánujeme vydat mimořádné číslo 
Zpravodaje Statenic a Černého Vola 
na podzim.
(pac)
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vytíženost linek a podle toho spoje 
buď redukovali, nebo posilovali.

Dneska je frekvence spojů výraz-
ně vyšší, ale když chodím na pro-
cházku s pejskem, vidím, že i ráno 
jezdí autobusy skoro prázdné. Já 
vím, že je to určitý komfort pro 
obyvatele, ale podle mého názoru 
je to také dost neekonomické.

Lidí přitom přibylo. Tak jak to, že 
jsou autobusy nevytížené?

Zvýšila se vybavenost automobi-
ly. V každé rodině jsou minimálně 
dva a lidé jezdí do práce a vozí děti 
do školy autem. 

Já, když jsem v roce 1964 od-
maturoval, začal jsem pracovat 
na stavbě sídliště v Michli. Abych 
se tam dostal, chodil jsem každé 
ráno ve čtvrt na pět na autobus. 
To by dnes byl ochoten dělat asi 
málokdo.

Vnímáte rozdíly mezi starousedlí-
ky a takzvanou náplavou?

S některými novými lidmi jsem 
se poznal díky tomu, že pomáhám 
vyřizovat administrativu spojenou 
se stavbami a rekonstrukcemi. 
K nikomu určitě nemám žádnou 
averzi. Vzhledem ke svému věku se 
ale už moc nezúčastňuji společen-
ských akcí, tak nemohu posuzovat, 
jak se noví občané začleňují do 
života v obci.

Od mládí jsem chodil s partou 
do hospody na pivo, byli jsme tam 

Jsem Stateňák od srdce
Statenický rodák Vladimír (Mirek) 
Poláček se v minulosti aktivně zapojo-
val do dění v obci – byl starostou Sokola 
a vedl místní sbor dobrovolných hasičů. 
V současné době užívá důchodu, a pro-
tože vystudoval stavební průmyslovku, 
občas pomáhá spoluobčanům s vyřizo-
váním záležitostí týkajících se staveb 
a rekonstrukcí. V lednu mu bude 75 let.

Co se za téměř tři čtvrtě století, po které ve Statenicích žijete, nejvíce 
změnilo?

Nejviditelnější změnou je asi nová zástavba. V době, kdy jsem se na-
rodil, stál tady náš domeček osamocený na okraji obce a všude kolem 
byla zemědělsky obhospodařovaná půda. Teď, když přijíždím od Přílep 
nebo od Horoměřic a vidím, jak se to tu rozrostlo, jsem z toho trochu 
rozpačitý. Nevím, jestli je potřeba individuální bytové výstavby opravdu 
tak obrovská. Vždyť mnoho lidí, kteří tady žijí, tu není přihlášeno, což 
znamená, že mají druhé bydlení někde jinde. Proč si tedy stavějí další?

Přitom tady chybí základní potřebná infrastruktura. Všichni chtějí 
kanalizaci, vodu, ale pořád se stavějí nové domy, i když infrastruktura je 
nedořešená.

Když jsem se narodil, měly Statenice 400 obyvatel. Dnes mají oficiál-
ně 1 500 a mnoho lidí tu žije bez přihlášení. Rozrůstají se také okolní 
obce, ale třeba silniční síť zůstává vlastně pořád stejná. To musí jednou 
zkolabovat.

Vy jste řadu let pracoval na dopravním odboru okresního úřadu 
Praha-západ. Vidíte nějakou možnost, jak nevyhovující dopravní situa-
ci vyřešit?

Moc ne. Plánování výstavby by mělo probíhat společně s infrastruktu-
rou. Často se ale staví hlavně domy a na to ostatní se zapomíná. 

Když jsem v roce 1971 nastupoval na okresní národní výbor, začína-
lo se uvažovat o severní části okruhu kolem Prahy. Připravila se řada 
studií, navrhovaly se trasy, proběhla spousta jednání a za padesát let se 
nikam nepokročilo.

Stávající komunikace se občas opraví, namalují se nové pruhy nebo 
přechody, ale jinak vše zůstává stejné. Množství lidí a dopravní zátěž 
přitom pořád roste.

Mimochodem, z dětství si pamatuji, že k prvnímu zpevnění povrchu 
štěrkové vozovky vedoucí skrz Statenice došlo v roce 1955, kdy se na hřišti 
konala spartakiáda. Teprve potom se zpevňovala silnice z Černého Vola 
na Suchdol.

Může pomoci veřejná hromadná doprava?
Za mého mládí jezdily autobusy hlavně ráno, vozily lidi do práce a děti 

do školy, a pak odpoledne a večer zase zpátky. Přes den jel jeden polední 
spoj a to bylo všechno. Na dopravním odboru jsme průběžně sledovali 

vždy promíchaní – mladí i staří. 
Bavili jsme se, zpívali jsme... Teď už 
nás ze staré party zbylo sotva pět.

Ti noví lidé také chodí do 
hospody, ale už se tak nedruží. 
Hostinský nám kolikrát říká, že až 
my tady nebudeme, tak tu nebu-
de žádná sranda. Dřív jsme se na 
vesnici všichni znali, chodili jsme 
spolu do školy, jezdili do práce, 
potkávali se na hřišti, navštěvo-
vali zábavy v okolních vesnicích... 
Dneska, když si někdo postaví 
dům, tak první, co udělá, je vysoký 
plot, aby ho nikdo neviděl. Takže, 
i když jsme sousedi, vlastně se vů-
bec neznáme.

Působil jste řadu let v Sokole. 
Sledujete ještě, jak se tato organi-
zace rozvíjí v současnosti?

Za nás fungoval jenom fotbalový 
oddíl, stávající vedení rozjíždí vel-
mi dobře i další sportovní aktivity. 
To by ale nešlo bez financí, z nichž 
velkou část poskytuje pronájem 
sokolovny. Já jsem jako dítě chodil 
do sokolovny cvičit, pořádalo se 
tam šest až sedm plesů za zimu. Na 
zábavy sem chodili lidé z okolních 
vesnic a my jsme zase chodili k 
nim. Po revoluci se však situace 
změnila a nevím, jestli by se takto 
dalo pokračovat dál. Tehdy tu bylo 
sice míň obyvatel, ale víc se roz-
víjel spolkový život. Plesy organi-
zovali sokolové, hasiči, zahrádká-
ři... Vždycky byla sokolovna plná 
a vždycky akce přinesla nějaké 
peníze na činnost.

Vedl jste také místní sbor dobro-
volných hasičů...

To jsem dělal do roku 1980. 
Postavili jsme novou hasičárnu 
a dělali spoustu akcí. Pak se to ještě 
nějakou dobu drželo, ale postupně 
upadal zájem ze strany mladých 
a nakonec statenický hasičský sbor 
skončil. Hasičárna se předělala 
na prodejnu potravin, což byl asi 
rozumný krok. Prodejnu si lidé 
pochvalují.

Co říkáte novému územnímu plá-
nu Statenic?

Pozitivní je, že se uvolnily 
kolikrát nesmyslné regulace 
v zastavěném území. Ty mnohdy 
bránily vlastníkům rekonstruovat 
a modernizovat své domy. S úze-
mím pro novou výstavbu už je to 
na diskuzi. Já patřím k těm, kteří 
si myslí, že tolik nových obyvatel, 
kolik územní plán umožňuje, by 
nebylo pro Statenice přínosné.

Takže nová výstavba v obci vám 
moc radost nedělá...

Úplně všechno není špatně. 
Třeba rezidence Statenický Mlýn 
se povedla. Původně tam měl být 
H Systém, tohle je daleko lepší.

Já myslím, že rozvoj Statenic se 
bohužel stal otázkou politického 
boje. O všechno se vedou spory 
a ve výsledku není žádný viditelný 
posun k lepšímu.

Největší chybou podle mého ná-
zoru bylo, že první zastupitelstvo 
po revoluci prodalo školu.  

V té budově dnes mohla být mateř-
ská škola, možná obecní úřad, pro 
který se má stavět nové patro nad 
prodejnou.

Budovu školy alespoň nový 
vlastník pořád udržuje. To když 
se jdu se psem projít kolem zám-
ku a statku, je mi z toho smutno. 
Nikdy to nebyl žádný stavební 
zázrak, ale bydleli tam lidi, pro-
vozovala se tam kolárna, kovárna, 
byli tam ustájení koně. Také zámek 
jakž takž fungoval. Dnes jsou tyto 
objekty v soukromých rukách a po-
dívejte se, jak vypadají. Myslím si, 
že na začátku nějaká snaha o jejich 
zvelebení byla, ale narazilo to na 
názorové spory, které se nepodaři-
lo vyřešit. Takže ten zájem opadl, 
budovy chátrají a nikdo se o ně 
nestará. Osobně z toho nevidím 
žádné východisko.

To nezní zrovna optimisticky. 
Jako kdyby se vám ve Statenicích 
už nelíbilo... 

Ale kdepak! Já jsem Stateňák 
od srdce. Pořád mám Statenice 
rád a líbí se mi tady. Neumím si 
představit, že bych žil někde jinde. 
S přibývajícím věkem jsem jenom 
trochu nostalgický.
Pavel Černý

Foto: Dagmar Plotěná
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SPortovNí keMPY Pro Děti 
ProBěhlY ÚSPěŠNě

Letní příměstské tábory spolu-
organizované Sokolem Statenice se 
vydařily. Dvou pětidenních turnu-
sů se zúčastnilo téměř 50 dětí ze 
Statenic a okolí. Na programu byla 
řada sportovních aktivit včetně cy-
klovýletu do Únětic nebo návštěvy 
bazénu v Kralupech nad Vltavou. 
Podle jednatele Sokola Petra 
Poulíčka byly ohlasy dětí i rodičů 
pozitivní a organizátoři nemuseli 
řešit žádnou stížnost.

Příští rok tedy sokolové chtějí 
úspěšnou akci zopakovat a na-
víc přidat ještě jeden turnus. 
Zaměstnaní rodiče tak získají další 
možnosti jak zabavit děti ve věku 5 
až 12 let v období hlavních škol-
ních prázdnin. Cena by i za rok 
měla zůstat velmi příznivá.

letNí tÁBor NahraDil  
Na týDeN ŠkolU

Určitě by bylo dobré jeho konání 
zopakovat.

Patřím mezi rodiče dětí, které 
jsou ve věku, kdy už ani školka 
postavená v cukuletu nějakou 
socializaci v rámci naší vesnice 
nenahradí. Takže jakmile se na-
skytla možnost přihlásit syna na 

Ze života obceZe života obce

úvodní slovo Moniky Pokorné 
a poděkování všem dárcům za to, 
že v úspěšnost projektu uvěřili 
a rozhodli se ho podpořit, a spo-
lečně si na oslavu této významné 
události zazpívali.

Inspirace pro ostatní

Pro Moniku Pokornou znamena-
lo vysvěcení sochy završení roční 
intenzivní práce na organizaci 
sbírky a všeho potřebného pro 
výrobu a instalaci sochy.

„Samozřejmě mě těší, že se dílo 
podařilo dotáhnout do zdárného 
konce, i když tomu možná zpočát-
ku mnozí nevěřili,“ říká Monika 
a pokračuje: „Kromě toho jsem ale 
také moc ráda, že moje aktivita 
nabudila a inspirovala další lidi, 
že se začali víc zajímat o okolí 
svého bydliště a o jeho zvelebování. 
Kromě toho, že nám mnoho obča-
nů finančně přispělo, za což jim 
moc děkuji, jsem také zaznamena-
la vznik dalších aktivit, třeba na 
obnovu studánky v Horoměřicích 
nebo vrácení sochy svaté Marie na 
pole mezi Tuchoměřice a Čičovice. 
Z toho mám velkou radost.“

Socha svaté Juliány tedy opět 
zkrášluje místo, kde se setkávají 
cesty a tedy i lidé z okolních obcí. 
Pokud jste ji ještě neviděli, určitě 
se tam vypravte. Procházka na 
čerstvém vzduchu vás zajisté potěší 
a utuží vaše zdraví před nadcháze-
jícím podzimem.
Pavel Černý, Foto: Monika Pokorná

vycházely finančně přibližně ve 
stejné úrovni.

„Po zvážení všech okolností jsme 
nakonec zvolili metodu výdusku. 
Její výhodou je, že nám zůstala for-
ma a v případě jakéhokoliv poško-
zení není příliš složité sochu opra-
vit, případně vyrobit úplně novou. 
Pokud by se socha tesala z kamene, 
byly by opravy poměrně nákladné 
a složité a při rozsáhlejším poško-
zení prakticky nemožné,“ vysvětlu-
je Monika Pokorná.

Poděkování dárcům

Peníze na výrobu sochy se po-
dařilo získat díky veřejné sbírce. 
Přispěly na ni desítky dárců, 
největší částky věnovaly obce 
Statenice a Horoměřice (80 tis. Kč), 
Tuchoměřice (40 tis. Kč) a Přední 
Kopanina (36 tis. Kč). Celkem se 
vybralo 400 tis. Kč, za které byla 
nejen vyrobena nová socha a opra-
ven původní podstavec, ale také 
byl vybudován dřevěný přístřešek 
s posezením pro poutníky, instalo-
vána informační tabule a do země 
zasazena železná patka, na kterou 
se přemístil dřevěný kříž. A příští 
rok na jaře je ještě v plánu ošetře-
ní povrchu sochy proti obrůstání 
mechem či řasami.

Slavnostního vysvěcení sochy 
se v sobotu 8. srpna ujal řím-
skokatolický kněz a bývalý opat 
Strahovského kláštera Michael 
Josef Pojezdný. Události se zúčast-
nilo cca 130 lidí, kteří si vyslechli 

Socha Svaté JUliaNY Už 
StoJí

Po roce od zahájení veřejné sbírky 
byla vztyčena a vysvěcena socha 
světice ochraňující místo, kde se 
potkávají cesty i poutníci z okol-
ních obcí.

Je tomu již více než sto padesát 
let, kdy silná vichřice poškodila 
pískovcovou sochu sv. Juliány, 
která stála na křižovatce les-
ních cest mezi obcemi Statenice, 
Horoměřice, Přední Kopanina 
a Tuchoměřice. Torzo sochy muselo 
být odstraněno a prázdné místo 
na opuštěném soklu později zaujal 
dřevěný kříž. Jméno po patronce 
těhotných žen a nemocných trpí-
cích horečkou a infekcemi však 
už místu zůstalo, a tak lidé z okolí 
chodili na procházku k Juliáně, 
i když z původní sochy zde zbyl 
jenom chátrající podstavec.

Díky Monice Pokorné a jí založe-
nému Spolku pro obnovu sochy sv. 
Juliány se ale letos v létě Juliána 
na své místo vrátila. Vyrobil ji 
sochař a restaurátor Jiří Genzer 
podle originálu hlavy dochované-
ho v depozitáři roztockého muzea 
a na základě nákresu v kronice 
Kopanského mlýna.

Pro výrobu sochy se nabízely 
dva technologické postupy. Tzv. 
výdusek, kdy se socha odlévá 
do formy, nebo vytesání z pří-
rodního kamene. Obě metody 

příměstský tábor ve Statenicích, za-
jásala jsem. A moje velká očekávání 
nebyla zklamána. Syna jsme na 
tábor doprovázeli pěšky, někdy na 
kole, zpět se vracel sám. Utahaný 
ale vyblbnutý. Na chvíli jsem pod-
lehla snění o tom, že takhle by to 
mohlo být denně i během školního 
roku. Nicméně i ten týden stačil 
k tomu, aby se děti seznámily, 
vyměnily si čísla a navázaly nová 
přátelství. Prostě za mě i syna to 
bylo super. A mně nezbývá než 
doufat, že by se navázané kontakty 
daly utužit třeba dalším táborem o 
podzimních prázdninách. Myslím, 
že by obec mohla uvažovat i o něja-
ké dotované ceně pro účastníky ze 
Statenic, aby byl tábor přístupnější 
ještě většímu počtu zdejších dětí. 
Dotace by tak mohla alespoň čás-
tečně suplovat neexistenci školy.
Pavla Witzel

vítÁNí PrvŇÁČků
1. září jsme již tradičně v knihov-

ně přivítali statenické prvňáčky. 
Letos jich přišlo 12 společně s ro-
diči a sourozenci. Spolu s knihov-
nicí přivítala děti paní starostka 
Apolena Novotná a na školu si 
s dětmi zahrála Alena Heverová. 
Děti dostaly knihu, dárečky 
od obecního úřadu a poukáz-
ku na zmrzlinu do Kavárničky. 
Nechyběla oblíbená kulinářská 
dílna „Mysli na svačinu“, se kterou 
nám pomohla Restaurace Statenka.

Všem, kteří se na milé akci podí-
leli, děkujeme a prvňáčkům přeje-
me hezký start do školních let.

ohléDNUtí Za letNíM kiNeM 
Na ParÁDNici

V sobotu 27. června proběhl pod 
záštitou knihovnického state-
nického filmového klubu druhý 
ročník letního kina na Parádnici. 
Promítali jsme Bohemian 
Rhapsody – film o Freddiem 
Mercurym. Freddie nás chtěl 
z nebes asi trochu poškádlit, když 
těsně před začátkem přihnal bouř-
ku a pořádný slejvák. Nás to ale 
neodradilo, ba ani pana promítače 
a asi 150 diváků, kteří si přišli vy-
chutnat krásnou atmosféru letní-
ho vlahého večera.

Vážíme si podpory obecního 
úřadu a chceme moc poděkovat 
všem lidem, kteří se na akci podí-
leli a bez nichž by to nešlo: Pepovi, 
Petrovi a Michalovi z technic-
kých služeb obce, kteří připra-
vili Parádnici a zázemí, vedoucí 
filmového klubu při naší knihovně 
Lýdii Rouanet a skvělým dobro-
volnicím Aleně Heverové, Barboře 
Molčíkové, Pavlíně Talacko a v ne-
poslední řadě Marii Zichové, které 
akci pomohly zorganizovat a na-
chystat rozmanité letní občerstve-
ní. Akci podpořila dobrotami také 
Kavárnička a Hummus Princess. 
Alici Bláhové díky za elektřinu. 
Děkujeme také Vojtovi ze Statenky, 
že bylo pivo a Dagmar Plotěné 
za krásné fotky. Velký dík patří 
vám, kteří jste dorazili a užili si to 
navzdory letní bouři. Dobrovolné 
příspěvky pomohly uhradit nákla-
dy na občerstvení. Už teď se těšíme 
na příští filmové léto.
Knihovnice Zuzana Brychtová Horecká a Barbora 

Černohorská, Foto: Dagmar Plotěná
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Řekne-li se tráva… 
2. část 

Okrasné traviny v zahradách získávají  
na oblibě

Pokud se rozhodneme začlenit traviny do zahradní kompozice, stačí 
se jen trochu zamyslet a můžeme tvořit nekonečné partie v jakýchkoliv 
stanovištních podmínkách. 

Do sucha
Na suchém slunném stanovišti budou z běžně dostupného sortimentu 

okrasných travin dobře prospívat třtiny (Calamagrostis). Třtina ost-
rokvětá (Calamagrostis acutiflora ) je stébelnatou trávu s kompaktním 
růstem. Dorůstá výšky 90 cm, v červenci nakvétá rudofialovými latami 
150 cm vysokými, které na rostlině zůstávají dlouho do zimy.

Dalším rodem vhodným na toto stanoviště jsou kostřavy (Festuca). 
Jsou to nízké trsnaté trávy s modrošedými nebo zelenomodrými lis-
ty, kterým vyhovuje propustná půda, jinak v zimě vyhnívají. Kostřava 
ametystová (Festuca amethystina) dorůstá výšky 30 cm, kvete v červnu 
latami složenými ze žlutých a fialových klásků. Kostřava sivá (Festuca 
glauca) tvoří husté trsy modrošedých listů 20 cm vysokých, Festuca gau-
tieri s hustými trsy smaragdově zelených listů dorůstá výšky pouhých 10 
cm, dobře se uplatňuje na skalkách nebo suchých zídkách.

Rod kavylů (Stipa) je zastoupen trsnatými travami se svinutými listy. 
Jeho zajímavostí jsou dlouze chlupaté osinaté pluchy na latách, které 
připomínají porost zlatavých vlasů. Běžně se pěstuje kavyl vousatý (Stipa 
barbata), kavyl vláskovitý (Stipa capillata), kavyl obrovský (Stipa gigan-
tea), které se od sebe odlišují vzrůstem a dobou kvetení.

Rostlina, která velmi dobře snáší sucho, je ostřice nízká (Carex humi-
lis). Tato drobná travinka se svěže zelenými listy se na podzim zabarvuje 
do bronzova a na stanovišti vytrvává téměř až do jara. 

Pampová královna kortaderie dvoudomá (Cortaderia selloana) tvoří 

nápadné 1 m vysoké trsy tuhých 
šedozelených listů, z nichž koncem 
léta vykvétají na dvoumetrových 
stéblech huňaté laty, jejichž barva 
se liší dle kultivaru. Jedná se o 
dvoudomou rostlinu, samičí rostli-
ny bývají pro svoji větší vytrvalost 
upřednostňovány.

Ovsíř stálezelený (Helictotrichon 
sempervirens) tvoří trsy tuhých 
úzkých vějířovitě postavených listů 
vysokých okolo 0,5 m. Je ceněn pro 
své stříbrošedé zbarvení, květní 
laty na vysokých štíhlých stéblech 
se na podzim zbarvují do žluta. 

Na svěží až vlhká místa
Výběr druhů pro slunná, svěží 

až vlhká stanoviště je velmi široký. 
Často pěstovaný pro svá zajíma-
vá květenství tvořená štětinovi-
tým lichoklasem je rod dochanů 
(Pennisetum), který zahrnuje řadu 
druhů i kultivarů. Zajímavým 
příkladem je Pennisetum setace-
rum ´Firework ,́ který zaujme také 
červenofialovým zbarvením listů. 
Pro karmínově zbarvené listy je 
rovněž oblíben lang lang válcovitý 
(Imperata cylindrica ´Red Baron )́. 
Dosahuje výšky okolo půl metru 
a v příznivých podmínkách má 
tendenci se nekontrolovatelně 
rozrůstat. Velmi proměnlivým 
druhem je ozdobnice čínská 
z rodu Miscanthus. Zahrnuje 
desítky kultivarů odlišujících se 
habitem, tvarem a barvou listů, 
od nejdrobnějšího ´Yakushima 
Dwarf´ až po více než dvoumetro-
vého habána ´Goliath .́ Oblíbené 
jsou odrůdy s pruhovanými listy, 
ať už podélně (např. ´Variegatus )́, 
nebo příčně (´Zebrinus )́. Rostlinou, 
která nezklame, je také bezkolenec 
rákosový (Molinia arundinacea). 
Jeho kultivar ´Heidebraut´ se na 
podzim nádherně zabarvuje do 
oranžova a zahradu zdobí svými 
až 140 cm vysokými stébly po celou 
zimu. Bezkonkurenčně nejmodřej-
ší trávou je ječmenice (Agropyron 
magellanicum). Tato trsnatá tráva 
s úzkými listy dorůstá do nece-
lého půl metru. Z ostřic umí na 
první pohled zaujmout hnědolistá 
ostřice Buchananova (Carex bucha-
nanii) nebo ostřice Grayova (Carex 
grayi) se zajímavým ostnitým plo-
denstvím, které lze využít k řezu.

Rady do zahrady

Do slunných mokřin
K osázení slunných mokřin 

dobře poslouží například orobin-
ce (Typha) s šišticovitým hnědým 
květenstvím nebo suchopýr po-
chvatý (Eriophorum vaginatum) 
– hustě trsnatá úzkolistá travina 
s typickými bílými chloupky na 
plodech vyžadující kyselé půdy. 
Dále zblochan vodní (Glyceria 
maxima) a jeho pestrolistý kuli-
tivar ´Variegata ,́ sítina rozkladi-
tá (Juncus effusus) s bezlistými 
lodyhami, u které byly vyšlechtěn 
kultivar ´Spiralis´ s kudrnatými 
lodyhami odstávajícími na všech-
ny strany, nebo bíle pruhovaná 
skřípina Scripus tabernaemontani 
´Zebrinus´ připomínající dikobrazí 
ostny.

Do stínu a vlhka
Stinná svěží stanoviště budou 

vyhovovat podrostovým druhům 
ostřic. Je možné zde vysadit os-
třici japonskou (Carex morrowii) 

ZAHRADNICTVÍ 
každý den 9–18

RYBÁRNA 
sobota 9–18

WWW.TREES.CZ 
       prodejnizahradatrees  

Únětická 146  
252 62 Statenice Černý Vůl 
T: +420 220 970 790 
E: cernyvul@trees.cz

ZDARMA RADY 
DO ZAHRADY
Přijďte se k nám inspirovat!

– stálezelenou výběžkatou rostlinu 
s nízkým trsem tvrdých listů, u 
kultivaru ´Ice Dance´ bíle lemova-
nými. Robustní převislá ostřice 
(Carex pendula) je přes metr vyso-
ká rostlina s temně zelenými lehce 
převislými listy a tmavohnědým 
vyčnívajícím květem. Nízká ost-
řice širolistá (Carex plantaginea) 
tvoří hustá hnízda svěže zelených 
vytrvalých listů. Drobounká 
ostřice jarní (Carex caryophylla 
´The Beatles )́ roste v trsech tma-
vozelených podhrnutých listů. 

in
z
e
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Zajímavou trávou je Hakonechloa 
macra Áureola ,́ která vytváří kulo-
vité trsy s vějířovitě uspořádanými 
listy se žlutozelenými pruhy. 

Pro suchý stín
V problematickém suchém 

stínu obstojí bika hajní (Luzula 
luzuloides) – nenáročná, do půl 
metru vysoká travina se stříbrně 
brvitými listy a bohatě větveným 
květenstvím. Metlice trsnatá 
(Deschampsia caespitosa) je při-
způsobivá tráva, která tvoří husté, 
nízké trsy a na stanovišti setrvává 
po celou zimu. Zajímavou ostři-
cí snášející sucho je ptačí nožka 
(Carex ornithopoda ´Variegata )́ 
s výrazným žlutobílým středním 
pruhem na listech. Suché a stinné 
prostředí jsou také schopny obý-
vat některé bambusy, například 
sasa středojaponská (Sasa tsuboia-
na), Indocalamus, Fargesia nebo 
Pleioblastus.
text: Ing. Michaela Blechová, 

foto: Olga Kubalová Wankeová, DiS. 
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PRUDÉRNÍ AURELIUS
Co chvíli se ke mně dostane pozoruhodný a inspi-

rativní materiál. Naposledy to bylo v Brně na zámku 
v Rosicích. Mirka Murycová, organizátorka akce, jíž 
jsme se účastnili, a pedagožka Střediska volného času 
Rubiko, měla na dveřích rukou psanou listinu o tom, 
zda je slušnost totéž co ctnost a jaký je mezi nimi 
rozdíl. Daly jsme se nad tím do řeči a já jsem najed-
nou držela v ruce sadu krásných, barevně vyvedených 
výukových karet ctností pro děti. To mě v myšlen-
kách zavedlo k rytířskému desateru, kterému jsem se 
před lety věnovala s dětmi v rámci projektu o Karlu 
IV., a ke sv. Václavovi, jehož svátek se blíží. A večer 
poté jsem otevřela Kristiánovu legendu zachycující 
život a umučení našeho patrona i jeho báby kněžny 
Ludmily:

„… Václav vyrostl z chlapeckých let a zářil květem 
nejpůvabnějšího mládí. Hluboko pak v paměti chova-
je, v čem byl od učitele písma vzdělán, vroucně toužil 
naplnit i skutkem to, co sluchem poznal. Jeho věro-
lomná matka s některými syny Beliálovými, nenávi-
dějíce ho pro jeho skutky a přesvaté smýšlení, radili 
se mezi sebou řka: Ach běda, co si počneme a kam se 
obrátíme! Neboť kníže náš, jenž byl od nás na trůn 
povýšen, zkažen byv kněžími a takřka mnichem se 
stal, nedovoluje nám kráčeti navyklou a ….“ (dokonče-
ní v tajence).

V osmisměrce vám nabízím sedm ctností podle 
Aurelia Prudentia Clementa pro povzbuzení a kon-
struktivní náladu. Byl Aurelius Prudentius prudérní? 
Možná, ale jeho definice se mi líbí. A kdybychom se 
náhodou nepotkali na svátek sv. Václava, nesobecky 
a disciplinovaně zůstali doma, v míru přijali bezpeč-
nostní opatření a podpořili tak s umírněnou zdržen-
livostí snahy zamezit šíření obávaného viru, máme 
aspoň nad čím přemýšlet. 

V osmisměrce zaškrtávejte všechna zatučnělá slova.

Pokora (humilitas) – jinak také víra, skromné 
chování, nesobeckost mající respekt; důvěra, když se 
očekává, nikoliv neúměrné velebení sama sebe; pocit, 
kdy si člověk uvědomuje vlastní nedokonalost či závis-
lost na někom nebo na požadavcích vyšších bytostí. 

Štědrost (caritas) – taktéž láska, charita, velko-
rysost, ochota dávat, uskutečňování šlechetných 
myšlenek nebo činů; vyvážený střed mezi rozhazo-
vačností a lakotou, potlačená chamtivost a egoismus; 
nepřítomnost žádostivosti a neulpívání na vnímaném 
objektu.

Přejícnost (benevolentia) – vnímaná též jako las-
kavost, lidskost, obdiv, charita, soucit, přátelství bez 
předsudku a bez příčiny. 

Mírumilovnost (patientia) – neboli trpělivost, otu-
žilost, shovívavost; vyrovnanost; vyřešení konfliktu 
mírumilovně, i když se druhá strana uchýlí k násilí; 
schopnost odpustit, smilovat se; vyvážený střed mezi 
hněvem a slabošstvím. 

Cudnost (castitas) - zahrnuje přísnou mravní čisto-
tu, prospěšnost a dosažení čistoty myšlenky pomocí 
vědomého zdokonalování, zdrženlivost, bezúhonnost, 
čistota duše. 

Střídmost (temperantia) – také sebekontrola, zdr-
ženlivost a umírněnost, vnímání plnou myslí, sebe-
ovládání, „uzda“. 

Činorodost (industria) – nebo též úsilí, pracovitost, 
píle, přičinlivost, iniciativa; horlivá a důkladná přiro-
zenost v činění a konání; energická pracovní morál-
ka; hospodaření s časem, sledování vlastní činnosti 
a vyvarování se lenivosti.

Krásný podzim přeje Kateřina Molčíková.

Výsledek tajenky z minulého čísla je: … Z DOVOlENé PřIVEZl VElKOU MUŠlI

Cenu vyhrává AlBERT PETříČEK. Cenu (marmeládu jedné z místních hospodyň) si může 

vyzvednout kdykoliv v knihovně Obývák vesnice. Gratulujeme!

Marmelády věnovaly Marie Zichová, lýdia Čechová, Tereza Opolecká. Moc jim děkujeme. 

Pokud máte chuť nás také podpořit, ozvěte se na adresu redakce. Ceny mohou být jakéko-

liv. Další slosování proběhne na začátku prosince. Nové výsledky tajenky proto posílejte do 

konce listopadu na adresu kacamolca@seznam.cz. 

Pro volné chvíle

roStoU? roStoU!

Opatrně našlapuji po mechu 
v probouzejícím se šumavském 
lese a oči mám na stopkách. Vždyť 
tady pod suchými smrkovými 
větvemi v jehličí určitě narazím 
na suchohřiby… A taky, že jo. Je 
jich tu hned celé hejno! Opatrně si 
dřepnu, otevírám kapesní nožík 
a po něžném vyproštění hub z 
mechové peřinky čistím od hlíny 
jednu nožku za druhou a zjišťuji, 
jestli jsou houby jen okousané od 
slimáků, nebo i červivé. Je to dob-
ré. Prožrané jsou jen nohy, klobou-
ky beru. První úlovek ukládám na 
dno košíku. Patřičně navnaděná 
jdu dál. Chtělo by to pár holubi-
nek, aby smaženice nebyla moc 
slizká a hezky křupala. Stačila 
by nazelenalá nebo buková – ty 
mám nejraději. Brala bych určitě 
i mandlovou. Když jich bude dost, 
osmažím je jen tak s kmínem na 
oleji, přemítám v duchu. Vcházím 
do smíšeného lesa, listy mi šustí 
pod nohama a krásně se lesknou 
a voní. Snad budu mít štěstí… Ha, 
už ji vidím – modrofialová hlava, 
bílá noha. Mám ji! Óó, holubinka 
namodralá a kupodivu je bez čer-
vů. Nádhera. No, ještě by to chtělo 
nějaké slizáky mazlavé, klouzky, 
pár křemenáčů březových, ryzců 
a hřibů smrkových, muchomůrek 

růžovek, a třeba najdu alespoň jed-
nu sluku svraskalou. V tom houbo-
vém snění uvidím v mechu u cesty 
zářit liščí rodinku. Dneska mám 
houbařské štěstí! To bude večeře.

Máte rádi houby? Houbaření je 
dobrodružství, které navíc i dobře 
chutná a voní! Chcete se už koneč-
ně naučit poznávat různé druhy 
hub a přestat je dělit jen na hřiby 
a prašivky, nebo s rourkami a chla-
dičem? Zavítejte do knihovny pro 
inspirativní houbařské čtení. Na 
své si u nás přijdou děti i dospělí. Z 
lesa se už nikdy nevrátíte s prázd-
nou, přestože neporostou zrovna 
hřiby nebo jen ty notoricky známé 
nakyslé rozpraskané babky.
Barbora Černohorská, knihovnice

ka(ra)NtýNa*

LiškoVá omáČka  

S těStoVinami

Suroviny (4 porce):

- čerstvé lišky 250 g

- máslo 2 lžíce

- bílé víno 1,5 dl

- čerstvě strouhaný parmazán 50 g

- cibule 1 ks

- smetana ke šlehání 1 kelímek

- sůl

- čerstvě namletý bílý pepř

- pár hoblin parmazánu na ozdobu

poStup

1. na pánvi rozehřejeme máslo,  

přidáme nadrobno nakrájenou 

cibuli a zlehka orestujeme.

2. Do pánve přidáme omyté lišky 

a osmahneme společně s cibulí. 

Zalijeme vínem a necháme chvíli 

zredukovat.

3. přidáme šlehačku, dochutíme 

solí a pepřem a necháme opět 

zredukovat na řidší omáčku.

4. na závěr přidáme nastrouhaný 

parmazán, který omáčku zahustí.

5. podáváme smíchané s těs-

tovinami, ozdobené hoblinkami 

parmazánu.
Recept jsem našla na webu PrimaFresh a uvařila na 

Šumavě pro rodinu a přátele. Moc jsme si pochutnali:-) 

Dobrou chuť přeje Barbora Černohorská.

Obrázek: Dětská redakce Vočko Statenic, Štěpán Rolčík 

(10 let)

MYŠÁK FRAJER  
NA HOUBÁCH

Myšák s Myškou byli pořád 
doma, protože stále pršelo. Když už 
přestalo pršet, rozhodli se, že vy-
razí na houby. Ten den měli velké 
štěstí a našli spoustu hub. Bedly, 
mnoho pýchavek, pár babek, čtyři 
hřiby, a dokonce i holubinku. 
Všechno si odnesli domů a uvařili 
jednu velkou smaženici. Chtěli ji 
odvézt ochutnat Myščině babičce 
do vedlejší vesnice. Akorát jim tam 
nejel žádný autobus, a tak museli 
bohužel jet na kole. Ale babička 
byla velmi nadšená, protože sma-
ženice byla opravdu výborná.
Dětská redakce Vočko Statenic: Matěj Rolčík (12 let), 

Barbora Talacko (12 let) 

ilustrace: Barbora Talacko (12 let)

Pro volné chvíle
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ADvENtNÍ zPÍvÁNÍ
Srdečně zveme malé i velké zpěváky na zkoušky 

Adventního zpívání, které začínají 16. října v podkroví 

Obecního úřadu. 

Termíny dalších zkoušek budou upřesněny. 

Zájemci, kteří by se chtěli se svým hlasem připojit, 

ozvěte se prosím na e-mail: zpivanistatenice@cent-

rum.cz. Těšíme se. Ludmila Míčková a spol
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SoUSeDSkýM SaUNovÁNíM 
ke ZDravěJŠíM ZítŘkůM!

Zájemci o vybudování komunit-
ní sauny, hlaste se.

Nadcházející období je zpravidla 
doprovázeno smrkáním, kašláním 
i horečkami – zkrátka představuje 
zkoušku naší imunity. Svou imuni-
tu můžeme posílit mnoha způso-
by – jedním z nich je saunování. 
Výhodou saunování je, že posiluje 
jak imunitu tělesnou, tak přispívá 
k hluboké relaxaci duše a odbourá-
vání stresu. Při saunování dochází 
ke snižování hladiny cholesterolu, 
zvyšování hladiny hormonů štěstí 
– serotoninu a endorfínů, zvyšuje 
se kondice srdečního svalu. A to 
nejen vystavením těla vysoké 
teplotě a vypocením škodlivých 
látek, ale rovněž následným šoko-
vým ochlazením ve studené vodě. 
Tělem se pak rozlije euforie z toho, 
že to člověk přežil. Člověk se tím 
vytrhne z určité typicky podzimní 
letargie či trudnomyslnosti.

Největší účinek má proto sau-
nování s následným ponorem do 
vody, která tělo obklopí ze všech 
stran (na rozdíl od sprchy). A tak 
mě napadlo využít místních 
zdrojů (povodí ve Statenicích nebo 
Černém Vole) k vybudování ko-
munitní sauny pro cca 4 až 5 osob 
s možností ochlazení ve zdejším 
potoce. Sauna by umožňovala in-
dividuální nastavení teploty, takže 
by saunování mohly využívat i ro-
diny s dětmi.

Z tohoto důvodu k sobě hledám 
nadšence do saunování, s nimiž 
bych se ráda společnými silami 
pokusila zasadit o vybudování 
komunitní sauny. Než se do toho 
pustíme, potřebuji ale zjistit zá-
jem. Proto mi prosím napište, zda 
byste saunu využívali, případně 
byli ochotni se stavbou či organi-
zací pomoci.
Pavla Witzel, E-mail: pavla.witzel@seznam.cz

volNoČaSové aktivitY  
ve StateNicích

Soukromé lekce klavíru
Pro děti i dospělé ve Statenicích 
v podvečernich hodinách.
Jsem vystudovaná varhanice a uči-
telka klavíru a hudební nauky na ZUŠ 
Libčice nad Vltavou. V případě zájmu 
mě kontaktujte na adrese: Veronika 
Kohout, Slunná 81, Statenice, tel.:  
704 776 177, e-mail: Veronika.Kohout@
seznam.cz.

anglická konverzace
Pro založení skupiny bych ráda 
předem mluvila s každým zájemcem 
a pak si stanovíme konkrétní podmín-
ky, čas a prostor. Zájemci volejte na 
tel.: 728 661 068, Lýdia Rouanet

Francouzská konverzace
Pondělí, úterý nebo čtvrtek (dle  
zájmu) ráno od 9:00 do 10:00 v obecní 
Knihovně J. M. Hovorky. Cena: 500 kč 
za hodinu pro skupinu do 4 studentů. 
Camilla Passoni, tel: 723 331 195, 
camillapassoni@gmail.com

Dětská redakce Zpravodaje
vočko Statenic
Pravidelně každou středu od 17 do 
18 hod. v knihovně. Společné tvoření 
příspěvků do obecního Zpravodaje 
pod vedením knihovnic a studentky 
Barbory Molčíkové. Zdarma
Pro děti 6–16 let
Kontakt: obyvakvesnice@gmail.com

Seniorský klub 
Pravidelně každé 1. a 3. pondělí v mě-
síci od 10 do 12 hod. v knihovně.
Pro seniorky a seniory, kteří mají chuť 
se scházet, chodit na procházky, po-
vídat si, půjčovat knihy, hrát deskové 
hry, vzájemně se seznamovat a spo-
lečně něco podnikat.
Začali jsme 7. 9., další termíny jsou: 
21. 9., 5. 10., 19. 10., 2. 11., 16. 11., atd. 
Zdarma, pod vedením Ivany Sýkorové. 
Kontakní tel.: 603 263 070

adventní zpívání viz str. 14

Také organizujete nebo plánuje-
te nějaké aktivity pro volný čas ve 
Statenicích? Pošlete nám informace 
o nich na e-mail: statenice.zpravodaj@
gmail.com. My je ve Zpravodaji rádi 
zveřejníme.

ka(ra)NtýNa*

ZaLitá aLiaS kuLajda

Suroviny 

- 4 malé nebo 3 velké brambory

- 4 vejce

- houby – ideálně praváky a lišky

- smetana na šlehání

- citronová šťáva nebo ocet

- kopr

- sůl, kmín

poStup

1. oloupané a nakrájené brambo-

ry uvaříme v 1,5 litru vody se solí 

a kmínem.

2. přidáme houby a vaříme do 

měkka.

3. Dochutíme citronem/octem 

svařeným napůl s vodou. 

4. přidáme čerstvý nebo sterilova-

ný kopr.

5. Hotovou kulajdu zalijeme jednou 

šlehačkou (máma dává šlehačku 

smíchanou se lžíci hladké mouky) 

a necháme ještě 2 minuty povařit.

6. Stranou uvaříme 4 vejce a buď 

dáme na talíř rozpůlené a zalijeme 

polévkou, nebo vejce protlačíme 

přes kolečko do hrnce s polévkou, 

nebo do každého talíře vložíme 

jedno ztracené vejce.

Dobrou chuť přeje Marie Zichová a Mařenka Zichová (7 let), 

která nakreslila houby.

19. září – sobota
Ukliďme Statenice! 
10:00–18:00 
Celostátní úklidová akce, letos trošku 
jinak. Podrobné informace naleznete 
na webu obce.

21. září – pondělí 
Dílna ekopytlík
19:00–21:00 
Doprovodná akce obecní knihovny  
k Ukliďme Statenice! Šití ekopytlíků 
s Marianou Novotnou.
Vstupné dobrovolné

28. září – pondělí
Svatý václav ve Statenicích
od 16:00
Na náměstíčku u Kavárničky 
Kateřina Molčíková zahraje autor-
ské loutkové představení „Legenda 
Svatováclavská“.
Akce je vyústěním zářijových 
nedělních Čtení pod lampou 
spojených s pátrací hrou 
pro děti Cesta za Václavem.

kalendář kulturních a společenských akcí ve Statenicích
září
říjen
listopad

9. října – pátek
Noc s andersenem
Odpolední a večerní program pro 
děti spojený s přespáním v knihovně. 
Zdarma. Nutno se předem přihlásit na 
obyvakvesnice@gmail.com.

16. října – pátek
adventní zpívání – 1. zkouška
Začínají pravidelné zkoušky adventní-
ho sousedského sboru.

17. října – sobota
Statenické deskovky
19:00–21:00 hod. v obecní knihovně, 
zdarma, vedou Eliška a Slávek Frkovi.

22. října – čtvrtek
Filmový klub: Bolest a sláva
režie Pedro Almódovar
Od 20:00 hod. v obecní knihovně, 
vstupné dobrovolné, vede Lýdia 
Rouanet.

Do konce října 
probíhá výstava v obecní knihovně

PleNér PoD ZÁMkeM
Plenér proběhl na Parádnici v květnu 
2019 za účasti ak. mal. Petra Šmahy.  
K vidění jsou práce pana Šmahy 
a místních dětí i dospělých.

7. listopadu – sobota
Svatý Martin
Letošní podoba přivítání posla přícho-
du zimy bude upřesněna.

13. listopadu – pátek
hlasová dílna Ukolébavky
18:00–20:30 hod v obecní knihovně 
pod vedením Zuzany Vlčinské 
Dílna je zdarma, ale podmínkou účasti 
je společné zpívání miminkům při vítá-
ní občánků 14. 11.
Nutno se předem přihlásit na  
obyvakvesnice@gmail.com.

U všech akcí, prosíme, dbejte aktuál-
ních opatření Ministerstva zdravotnic-
tví ČR proti šíření koronaviru.

Program se může v tomto období 
měnit ze dne na den, sledujte webo-
vé a facebookové stránky obecního 
úřadu a knihovny.

in
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Filip Toman provozoval hospodu až do roku 1762, 
kdy, jak se dozvídáme z dalšího dokumentu, „... dílem 
pro starost věku svého a jiné rozličné nedostatky 
v těch vojenských časech v stavu nejsouce dluhy 
zapraviti a na stavení spustlost hospody té spravovati, 
tehdy pojmouce Josef Ryvola za manželku Rosalii, 
dceru vlastní Filipa Tomana... hospody se ujal...“

K další změně majitele však došlo už rok poté a ná-
sledně ještě několikrát. Poslední zmínka o tom, že 
objekt sloužil jako hostinec, je z roku 1798, kdy jej od 
Františka Kindla koupil Jan Materna.

Potom hospodářské stavení
Do rukou přímých předků Ivany Požárové pře-

šlo stavení v roce 1892. Od tehdejšího majitele 
Jana Vintera ho koupili manželé Tomáš a Anna 
Krumholcovi. Ti za hospodářství včetně dvou krav, 
dvou volů, dvou prasat, příslušného zemědělského ná-
řadí a krmiva pro zvířata zaplatili 9 400 zlatých. Pro 
představu by tehdy za tuto částku bylo možné pořídit 
cca 120 krav a zednický mistr by na ni musel praco-
vat nepřetržitě zhruba 30 let.

Staré smlouvy odkrývají  
příběhy domu a lidí, kteří  
v něm bydleli. 

Když současná majitelka a obyvatelka domu č. p. 7 
Ivana Požárová před nedávnem vyklízela starý kvelb 
plný haraburdí, našla v jednom koutě zastrčený 
omšelý kufřík z tvrdé lepenky. Vynesla ho na světlo, 
odstranila z něj vrstvu usazeného prachu a opatr-
ně otevřela víko. Uvnitř se skrýval doslova poklad. 
Nikoliv sice v mincích, bankovkách nebo špercích, 
ale v historických listinách. Kufřík obsahoval kupní 
smlouvy a další dokumenty vztahující se k vlastnictví 
domu až do počátku 18. století. Pojďme nyní do někte-
rých z nich nahlédnout.

Původně to byla hospoda
Dnešní dům č. p. 7 nechala v roce 1699 postavit 

Isidora Constantia Roudnická z Březnic, která zde 
zřídila panskou hospodu na Krásné hoře řečenou. 
Tu v roce 1725 prodala Filipu Tomanovi za 240 kop 
míšenských. Za tuto sumu se dalo koupit např. čtyři-
cetihlavé stádo krav a mistr řemeslník na ni vydělá-
val zhruba 3 roky. Na závěr smlouvy nechala Isidora 
zapsat toto ujednání:

„Posledně se napomíná, aby (Filip Toman, pozn. 
red.) dobrý katolický život vedl, žádných podezřelých 
lidí netrpěl a nepřechovával, v den nedělní a sváteční 
do služeb božích, jak se stává, vožralců netrpěl a jim 
piva nenaléval, až po službách božích. Kdyby se bez 
vší nadálosti touž hospodu odprodati chtěl, tehdy my 
jakožto vrchnost právo jsouce zanecháváme a podle 
služnosti zase ujmeme.“

Z historie

Tajemství 
lepenkového kufříku Foto: Historické fotografie domu č. p. 7 

z poloviny minulého století a současný 

stav (vlevo)

Milí sousedé ze Statenic a okolí,

outletové centrum Premium Outlet Prague Airport (POP Airport) se pomalu ale 
jistě stává místním starousedlíkem, a proto také myslí na blaho svých sousedů. 
Nově jsme otevřeli tři nové restaurace, a protože chceme, abyste poznali své 
nové POP sousedy a užili si návštěvu naplno, připravili jsme speciální soused-
skou slevu. Každá z těchto restaurací Vám nabízí jedno jídlo za pouhých 50 Kč, 
které uplatníte společně s voucherem, který dostanete do svých schránek. 
Nabídku můžete využít kdykoliv během týdne, od pondělí do pátku, a vybírat 
můžete ze tří různých kuchyní.

Pokud máte rádi italskou kuchyni, která se řadí mezi ty nejlepší na světě a jejím 
základem jsou zdravé a chutné suroviny jako olivový olej, voňavé bylinky, moř-
ské plody, domácí těstoviny, rajčata nebo bazalka a oregano. A pokud se vám 
už nyní sbíhají sliny, určitě neváhejte a navštivte italskou restauraci Nel Forno, 
která připravuje čerstvé těstoviny, křupavou pizzu, zeleninové polévky, fantas-
tické dezerty. Na všem si pochutnáte i se skleničkou dobrého vína ze sluncem 
zalitého Apeninského poloostrova. Restaurace je připravena i na ty nejmenší zá-
kazníky, a proto 
pro ně připravuje 
speciální dětská 
menu.

Chcete se cítit jako na dovolené i po zbytek roku? Takový 
luxus si můžete dopřát v bistru Dai Marinai, které rovněž 
otevřelo svou novou pobočku v POP Airport. Je ideálním 
místem pro milovníky klasického čevabčiči a plejskavice, 
jež jsou zde připravovány z autentických surovin podle ori-
ginálních receptů. 

Kouzlo středomořské kuchyně poodhalíte, když otevřete 
jejich rozmanité menu a vyzkoušíte další pochoutky, přede-
vším ty připravované na grilu, kterými je tato část Evropy 
proslulá. Ochutnat můžete grilované chobotnice a kalamá-
ry, výtečné maso nebo čerstvé saláty. Bistro pořádá i pravi-
delné víkendové brunche, proto není nic lepšího než se sejít 
se svým oblíbeným sousedem nebo s rodinou a užít si zde 
skvělé víkendové dopoledne. Restaurace v POP Airport mů-
žete navštěvovat i během týdne. Pro ty z vás, kteří nemá-
te čas na vlastní vaření, je nově otevřena česká restaurace 
Popular. Ta připravuje každý den denní menu, ve kterém na-
jdete čerstvě navařenou domácí klasiku v podobě poctivých 
polévek a českých hotovek, ovšem v moderní verzi. Najíte 
se tu rychle, ale přitom kvalitně, protože na to Popular ni-
kdy nezapomíná. Kromě obědového menu můžete vybírat 
i ze stálého lístku a pochutnáte si na oblíbeném kuřecím 
řízku s bramborovým salátem, filátku ze pstruha s grilo-
vanou zeleninou, domácím hamburgeru nebo na výtečné 
konfitované kachně se zelím, která je specialitou místního 
šéfkuchaře. Do nosu si dají i vegetariáni, restaurace nabízí 
i řadu bezmasých jídel a rozhodně si nechte místo na dezert, 
protože chutná jako od babičky. Je jedno, co si vyberete, vy-
nikající je tu vše.

Nejenom že si v POP Airport užijete skvělých nákupů a zá-
bavy, ale zároveň se i dobře najíte, a to už za to stojí.

Kam v okolí na skvělý oběd nebo víkendový brunch?
Zastavte se v Premium Outlet Prague Airport a využijte  
speciální sousedskou slevu.
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V Statenicích 20. října 1933
Okresní úřad Praha – venkov 

Proti výměru obecního úřadu ve Statenicích ze 
dne 16. října 1933 na 20 Kč pokuty dávám odvolání 
a prosím o zrušení tohoto výměru, jejž přikládám, 
z těchto důvodů: 
Byla jsem vyzvána jedním členem hasičského 
sboru ve Statenicích, abych vydala koně k požární 
přípřeži do Suchdola. Toto jsem musela odmítnou-
ti, poněvadž mám jediného syna, který s koňmi 
jezdí, a ten nebyl doma. Koně jsou příliš plašší, 
takže jest vyloučeno, aby bez nebezpečí, jak pro 
koně, tak pro lid mohl někdo cizí vydati se na ces-
tu s těmito koňmi. Mimo to můj manžel jest již rok 
nemocen a na lůžko upoután a jest zcela vylouče-
no, aby snad on se jízdy ujal. Léčen jest lékařem 
MUDr. Holečkem, státním obvodním lékařem 
v Horoměřicích.
Vzhledem k těmto závažným důvodům prosím zno-
vu o zrušení přiloženého výměru na 20 Kč pokuty 
obecního úřadu ve Statenicích.

V plné úctě Růžena Krumbholcová

Z historieZpravodaj Statenic a Černého Vola 4/2020

SmartKids Velké Přílepy jsou soukromé předškolní bilingvní zařízení, 
poskytující služby dětem od 2 do 7 let věku, zapsané v rejstříku škol MŠMT. 
Školka disponuje krásným interiérem objektu a velkou zahradou. Chytrá 
mateřská škola a jesle SmartKids jsou primárně jazykovým předškolním 
zařízením vyučující učiteli jazyků anglický, ruský, německý jazyk  
a nově pro nadcházející školní rok 2020/2021 i španělský jazyk. 
Mateřský jazyk cvičíme v psychologem řízených lekcích logopedie.

Zápis pro školní rok 2020/2021  
s letní zápisovou slevou

Dětem nabízíme i tyto aktivity:

  SPORTOVNÍ KROUŽEK   
  KROUŽEK KERAMIKY    
  JÍZDU NA KONÍCÍCH    
  DĚTSKÁ JÓGA

Na nástup do první třídy  
se připravujeme pomocí  
Metody dobrého startu.

www.jazykova-skolka.cz/materska-skolka-velke-prilepy/

SMART KIDS 
chytrá školka a jesle

tel: +420 602 527 055

Vančurova 649 
Velké Přílepy

Manželé Krumholcovi do svého majetku získali 
také poloviční podíl na jednom stroji secím a jednom 
mláticím, které náležely do společného vlastnictví 
s panem Josefem Stránským. Je tedy vidět, že přiro-
zené základy zemědělského družstevnictví byly na 
českém venkově položeny dávno před tím, než se toho 
násilnou cestou ujala komunistická strana.

Zajímavostí také je, že v ručně psané „smlou-
vě trhové“ je uveden Jan Vinter s jednoduchým V 
a Krumholcovi bez „b“ uprostřed příjmení. Na poz-
dějších dokumentech se však již objevuje Winter 
a Krumbholcovi.

Rodina Krumbholcova žila v domě č. p. 7 až do dru-
hé poloviny 20. století. Statek v roce 1934 zdědil syn 
Josefa Krumbholce a Růženy Krumbholcové Tomáš, 
který jako bezdětný zemřel v roce 1989. Původní rodo-
vé jméno proto z vlastnické linie vymizelo. Následně 
dům získala neteř Tomáše, paní Růžena Poštolková 
s rodinou. Současná majitelka Ivana Požárová je pra-
neteří Tomáše Krumbholce.
Pavel Černý

V kufříku se našlo také odvolání Růženy 

Krumbholcové proti pokutě od obecního úřadu. Jeho 

text je zajímavým nahlédnutím do života v první polo-

vině 20. století.
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